



WORKSHOP

THE EUROPEAN UNION, THE 'SOUTHERN NEIGHBOURHOOD' AND TUNISIA

Mohamed Limam | Collège Méditerranéen pour la Recherche Scientifique (CMRS)

Raffaella A. Del Sarto | SAIS Europe, Johns Hopkins University and the European University Institute (EUI)

Beit al-Hikma, Carthage, Tunisia

27 MAY 2016

■ INTRODUCTION

Outline:

Challenging the notion of Fortress Europe, the BORDERLANDS research project explores the complex and differentiated process by which the European Union (EU) extends its unbundled functional and legal borders, together with its rules and practices, to the countries of the Mediterranean Middle East and North Africa (MENA), thereby transforming the area into borderlands. These borderlands then connect the European core with the periphery through various legal and functional regimes, patterns of governance, and the selective outsourcing of some EU border control duties.

This one-day workshop has two major objectives: First, it aims to disseminate and discuss some of the main research findings of the BORDERLANDS project to date. Framed around the central question of how to conceptualise the EU and its policies towards the neighbouring states in North Africa and the Middle East, the analyses will focus on EU-MENA relations in the fields of migration, security, trade, transport, and energy. Within this framework, the two panels will examine the processes by which the EU contributes to the restructuring of the socio-economic and political order in MENA states on the one hand, and assess the response of these states to EU policies on the other. Giving equal weight on the perspectives and strategies of the EU and those of the so-called neighbourhood, the workshop will address the crucial questions of interdependence, power and leverage informing and shaping EU-MENA relations in this context.

Second, the workshop aims to focus on the past, present, and the future of the relations between the European Union and Tunisia specifically, by bringing together academics, practitioners and policy-makers at a roundtable discussion. Discussions will focus on the state of play of the ongoing negotiations between the EU and Tunisia, covering the ongoing negotiations on the Mobility Partnership Agreement (Readmission and visa facilitation agreements), the DCFTA, the Open Sky Agreement and the security cooperation arrangements. Particular attention will be given to the EU's



Académie Tunisienne des Sciences,
des Lettres et des Arts
Beit al-Hikma



support for the democratic transition process in Tunisia post-2011.

The workshop is part of the research project "BORDERLANDS: Boundaries, Governance, and Power in the European Union's Relations with North Africa and the Middle East". Funded by the European Research Council, the project is hosted at the Robert Schuman Centre for Advanced Studies, European University Institute, and directed by Prof Raffaella Del Sarto.

*Simultaneous translation from and to English and French will be provided.

Argumentaire:

Questionnant la notion de l'Europe Forteresse, le projet de recherche BORDERLANDS explore le processus complexe et différencié par lequel l'Union Européenne (UE) étend ses frontières fonctionnelles et juridiques ainsi que ses règles et pratiques aux pays du Moyen-Orient et de l'Afrique du Nord (MENA), transformant ainsi la région en *borderlands*. Ces *borderlands* relient ensuite le centre européen avec la périphérie à travers différents régimes juridiques et fonctionnels, modes de gouvernance et l'externalisation sélective de certaines fonctions de contrôle des frontières de l'UE.

Ce colloque a deux objectifs principaux. Premièrement, il vise à présenter et discuter les principales conclusions du projet BORDERLANDS identifiées jusqu'à ce jour. La problématique centrale du projet BORDERLANDS étant la conceptualisation des politiques de l'UE et de ses rapports avec les Etats de la région MENA, les analyses porteront sur les relations UE-MENA dans les domaines de la migration, la sécurité, le commerce, le transport et l'énergie. Dans ce cadre, deux panels se proposent d'examiner, d'abord, les processus par lesquels l'UE prend part à la restructuration de l'ordre socio-économique et politique dans la région. Ils procéderont, ensuite, à l'évaluation de la réponse des États de la région aux politiques de l'UE. Prenant acte, au même titre, des stratégies et des perspectives de l'UE ainsi que celles de son voisinage, le colloque discutera des questions cruciales de l'interdépendance, la puissance et l'effet de levier qui façonnent et informent sur les relations UE-MENA.

Deuxièmement, en réunissant des universitaires, des praticiens et des décideurs politiques autour d'une table ronde, l'accent sera mis sur le passé, le présent et l'avenir des relations entre l'Union Européenne et la Tunisie. Les discussions se concentreront sur l'état d'avancement des négociations en cours entre l'UE et la Tunisie, concernant l'Accord pour la Mobilité (accords de réadmission et de facilitation des visas), l'ALECA, l'accord Open Sky et les divers arrangements de coopération en matière de sécurité. Par ailleurs, une attention particulière sera accordée à la discussion de l'appui de l'UE au processus de transition démocratique en Tunisie après 2011.

Ce colloque s'inscrit dans le cadre du projet de recherche "BORDERLANDS: Boundaries, Governance, and Power in the European Union's Relations with North Africa and the Middle East." Financé par le Conseil européen de la recherche (ERC), le projet BORDERLANDS - hébergé au *Centre Robert Schuman for Advanced Studies* de l'Institut Universitaire Européen - est dirigé par la Professeure Raffaella A. Del Sarto.

*La traduction Anglais/Français/Anglais sera assurée.

Avec l'aimable collaboration de Beit al-Hikma

■ PROGRAMME

- 09.00-09.30 **Welcome**
Chiheb Bouden, Minister of Higher Education, Tunisia
Mohamed Limam | Collège Méditerranéen pour la Recherche Scientifique (CMRS)
Raffaella A. Del Sarto | SAIS Europe, Johns Hopkins University and the European University Institute (EUI)
Haykel Ben Mahfoudh | Laboratoire de recherche en Droit communautaire et relations Maghreb Europe (LRDCRME)
- 09.30-10.45 **Panel 1 - Exporting the EU order beyond borders**
Chair: **Afef Aissa** | CMRS
Conceptualising the EU's relations with the Middle East and North Africa
Raffaella A. Del Sarto | SAIS Europe, Johns Hopkins University and EUI
Migrations et commerce dans les relations entre la Tunisie et l'UE
Jean-Pierre Cassarino
EU-MENA relations in the field of transport
Johanne Kuebler | EUI
Discussant: **Moez Charfeddine** | LRDCRME
Discussion
- 10.45-11.15 Coffee break
- 11.15-13.00 **Panel 2 - Power, leverage, and interdependence in EU-MENA relations**
Chair: **Haykel Ben Mahfoudh** | LRDCRME
Éléments de négociation et l'usage stratégique du control migratoire vis-à-vis de l'UE: Étude comparative entre la Turquie, la Libye, la Tunisie et le Maroc
Jonathan Zaragoza-Cristiani | EUI
Contestation in EU-MENA energy relations
Simone Tholens | Cardiff University and EUI
Localisation des normes internationales et réglementation de la migration au Maghreb
Ylenia Rocchini | EUI
Setting an example for the Borderlands? EU-Turkey Cooperation on Migration, Borders, and Security
Asli Selin Okyay | EUI
Discussant: **Riadh Ben Khalifa** | CMRS
Discussion
- 13.00-14.30 Lunch

14.30-16.30

Roundtable discussion - The EU and Tunisia: The state of play

Chair: **Hedi Ben Abbes** |

Rym Dhaouadi | LRDCRME

Jean-Pierre Cassarino

Khaled Mejri | LRDCRME

Amine Thabet | LRDCRME

Mohamed Limam | CMRS

Raffaella A. Del Sarto | SAIS Europe, Johns Hopkins University and EUI

16.30-16.45

Coffee break

16.45-17.15

Concluding remarks

Haykel Ben Mahfoudh | LRDCRME

Raffaella A. Del Sarto | SAIS Europe, Johns Hopkins University and EUI

■ PARTICIPANTS

Afef Aissa	CMRS and Ecole Supérieur de Commerce de Tunis, Tunisia
Hedi Ben Abbes	Former Secretary of State, Tunisia
Riadh Ben Khalifa	CMRS and Faculté des Sciences Humaines et Sociales de Tunis, Tunisia
Haykel Ben Mahfoudh	Laboratoire de recherche en Droit communautaire and relations Maghreb Europe - Faculté des Sciences Juridiques, politiques et Sociales de Tunis, Tunisia
Jean-Pierre Cassarino	Independent Researcher, Italy
Moez Charfeddine	LRDCRME - Faculté des Sciences Juridiques, politiques et Sociales de Tunis, Tunisia
Raffaella A. Del Sarto	SAIS Europe, Johns Hopkins University and the European University Institute, Italy
Rym Dhaouadi	LRDCRME - Faculté des Sciences Juridiques, politiques et Sociales de Tunis, Tunisia
Johanne Kuebler	European University Institute, Italy
Mohamed Limam	Collège Méditerranéen pour la Recherche Scientifique (CMRS) and Faculté de Droit et des Sciences politique de Sousse, Tunisia
Khaled Mejri	LRDCRME - Faculté des Sciences Juridiques, politiques et Sociales de Tunis, Tunisia
Asli Selin Okyay	European University Institute, Italy
Ylenia Rocchini	European University Institute, Italy
Amine Thabet	LRDCRME - Faculté des Sciences Juridiques, politiques et Sociales de Tunis, Tunisia
Simone Tholens	Cardiff University and European University Institute, UK and Italy
Jonathan Zaragoza-Cristiani	European University Institute, Italy